

# Press Release

Council of Europe Press Division

Ref: 200b08

Tel: +33 (0)3 88 41 25 60 - Fax: +33 (0)3 88 41 39 11

[pressunit@coe.int](mailto:pressunit@coe.int)

internet: [www.coe.int/press](http://www.coe.int/press)

47 members

Albania  
Andorra  
Armenia  
Austria  
Azerbaijan  
Belgium  
Bosnia and Herzegovina  
Bulgaria  
Croatia  
Cyprus  
Czech Republic  
Denmark  
Estonia  
Finland  
France  
Georgia  
Germany  
Greece  
Hungary  
Iceland  
Ireland  
Italy  
Latvia  
Liechtenstein  
Lithuania  
Luxembourg  
Malta  
Moldova  
Monaco  
Montenegro  
Netherlands  
Norway  
Poland  
Portugal  
Romania  
Russia  
San Marino  
Serbia  
Slovakia  
Slovenia  
Spain  
Sweden  
Switzerland  
"the former Yugoslav Republic of Macedonia"  
Turkey  
Ukraine  
United Kingdom



## Racial profiling is racism

**Statement by Council of Europe Secretary General Terry Davis on the occasion of the International Day for the Elimination of Racial Discrimination (21 March)**

Strasbourg, 19.03.2008 - "Racial discrimination not only hurts its victims. It is also damaging to the society which harbours it. A society which ignores, tolerates, encourages or practices discrimination, on racial or any other grounds, is dysfunctional and riddled with risks.

Last year, a high level international conference (\*), organised by the Council of Europe, identified discrimination and especially racial discrimination as something which is itself conducive to the spread of political extremism and violence. The conference concluded that anti-terrorist measures which are discriminatory on grounds of race, language, religion, nationality or ethnic origin are counterproductive and ineffective in the long term.

Our Governments have the responsibility to protect us from terrorists, but to do so effectively, they must act within the law and respect the fundamental values of our societies. Non-discrimination is one of these values.

Governments must be particularly vigilant to avoid racial discrimination when they deal with the entry and stay of foreign citizens on national territory – which includes border checks, the issue of residence and work permits, expulsion, extradition and asylum procedures."

## Le profilage racial, une forme de racisme

**Déclaration du Secrétaire Général du Conseil de l'Europe, Terry Davis, à l'occasion de la Journée internationale pour l'élimination de la discrimination raciale (21 mars)**

Strasbourg, 19.03.2008 - « La discrimination raciale n'est pas seulement blessante pour ses victimes directes : elle porte préjudice à la société tout entière. Une société qui ignore, tolère, encourage ou pratique la discrimination, que celle-ci soit fondée sur des facteurs de race ou autres, est une société mal organisée et gravement instable.

L'an dernier, une conférence internationale de haut niveau (\*) organisée par le Conseil de l'Europe a désigné la discrimination et plus particulièrement la discrimination raciale comme des facteurs contribuant eux-mêmes à renforcer l'extrémisme et la violence politique. La conférence a constaté que les mesures antiterroristes qui engendrent des discriminations, notamment pour des motifs de race, de langue, de religion, de nationalité ou d'origine ethnique, sont contre-productives et inefficaces à long terme.

Nos gouvernements ont la responsabilité de nous protéger contre les terroristes, mais pour y parvenir, ils doivent agir dans le respect des lois et des valeurs fondamentales de nos sociétés. La non-discrimination est l'une de ces valeurs. »

**(\*) International Conference in Strasbourg, 25-26 April 2007 : "Why terrorism?**

**Addressing the Conditions Conducive to the Spread of Terrorism"**

**Conférence internationale, 25-26 avril 2007, Strasbourg : «Le terrorisme, pourquoi ? S'attaquer aux conditions propices à la propagation du terrorisme»**